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Sagsbehandler:
Kristina Velling Christensen
Tlf.: 9940 9885
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Dato: 11-04-2023
Sagsnr.: 2023-017-02889

Deltagere: Mogens Ove Madsen, Finn Olesen, Mikael Randrup Byrialsen, Nicoline Melgaard Pasfall, Marcus 

Hyche Lyngholm, Mikkel Christian Rosengren  

Afbud: Emma Pedersen, Mikkel Bøcker Jakobsen, Kristoffer Schmidt Busborg, Louise Bay Langberg Jensen, 
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Øvrige deltagere: Natalia Brask Larsen, Jens Holmgren, Anders Ulrik Thysted, Heidi Øster Andersen, Signe 

Bredsgaard Byrith, Tine Nørgaard, Kristina Velling Christensen (ref.)

Referat

1. Velkomst og godkendelse af dagsorden

Bilag 1: Dagsorden

Indstilling: Godkendt

Studienævnet godkendte den udsendte dagsorden.

Opfølgning (inkl. ansvarlig og evt. deadline)

Ikke relevant.

2. Godkendelse af referat fra sidste møde

Bilag 1 

Indstilling: Godkendt

Referat studienævnsmøde: Godkendt

Opfølgning (inkl. ansvarlig og evt. deadline)

Kristina lægger dagsorden og referat på hjemmesiden efter mødet.

3. Nyheder fra studienævnsformanden

Studienævnsformanden orienterede om:

- Praktikpladsmulighed hos Spar Nord i efterår 2023: Der har været 4 ansøgere til pladsen. Disse 
ansøgninger videreformidles nu til Spar Nord, som vil indkalde de valgte kandidater.
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- Praktik som en mulighed i kandidatstudieordningen: Der arbejde på planlægning af et arrangement, 
hvor de studerende får mulighed for at møde andre studerende, der tidligere har været i praktikforløb. 
Dette med henblik på sparring og videndeling. Der vil inden længe komme en udmelding om 
tidspunktet for arrangementet.

- Der arbejdes på planlægning af et arrangement, om hvad vil det sige at komme ud i arbejde. 
Arrangementet vil bl.a. være med deltagelse af kontakter fra banksektoren. Der vil snart komme en 
udmelding omkring tidspunktet for arrangementet. Det er endnu usikkert om arrangementet bliver et 
fysisk eller digitalt arrangement. Det pointeres dog, at der vil være mulighed for at stille spørgsmål til 
begge typer af arrangementer.

- Jakob Rubæk Holm udpeges som koordinator for 3. årgang (5.-6. sem.) BSc fra E23. 

Studievejleder:

- Ingen ansøgninger modtaget til pladserne som tutorkoordinatorer indtil videre. Planlægningen er dog 
i gang. SNF oplyser at der er 7 ansøgere til tutorstillingerne.

Opfølgning (inkl. ansvarlig og evt. deadline)

Ingen opfølgning

4. Valg af næstformand i Studienævnet

Jf. Standardforretningsorden for kollegiale organer, § 18: ”Studienævnene vælger en formand blandt de videnskabelige 
medlemmer. Nævnene vælger desuden en næstformand blandt de studerende”.

Valget blev gennemført og på baggrund heraf blev følgende studerende valgt som næstformand i 
studienævnet:

Tillykke med valget til: Nicoline Melgaard Pasfall

Opfølgning (inkl. ansvarlig og evt. deadline)

Ingen opfølgning

5. Udmeldelsesbegrundelser

Bilag 2 

SNF præsenterede de centralt indkomne data vedrørende udmeldelsesbegrundelser for studerende på 
bachelor- og kandidatuddannelsen i Økonomi.

På baggrund af ovenstående data drøftede studienævnet punktet, og havde i den forbindelse følgende 
bemærkninger:

- Begrundelsen ”Ønske om en anden uddannelse” er den oftest forekommende i de indkomne data, 
hvilket studienævnet vurderede vanskeligt at gøre noget ved, da der altid vil være studerende at 
finde på uddannelsen, som finder ud af, at de er havnet på den forkerte hylde og hellere vil en anden 
uddannelse.

Med udgangspunkt i ovenstående tog Studienævnet den udsendte statistik til efterretning. Det bemærkes, at 
der fra Studienævnets side var et ønske om en uddybelse af, hvad de specifikke årsager i 
udmeldelsesbegrundelserne dækker over.
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Opfølgning (inkl. ansvarlig og evt. deadline)

Kvalitet tager dette ønske med tilbage til den centrale enhed.

6. Behandling af undervisningsevalueringer E22

Bilag 3

Studienævnet drøftede de indkomne evalueringer og fremkom på baggrund heraf med følgende 
bemærkninger:

- Studienævnet bemærkede indledningsvist, at forholdet mellem de skriftlige og mundtlige 
evalueringer kommer for sent. Der er forskel på forår og efterår. Om foråret kommer den skriftlige 
evaluering i god tid før den mundtlige evaluering ved det efterfølgende semester, hvor der er god 
lejlighed til at drøfte den skriftlige evaluering. Det kan fungere sammen. Det fungerer ikke ved 
overgang fra efterår til forår.

- Studiestart på bacheloruddannelsen: Studienævnet bemærkede, at ”Tyvstart”/RUS får fine 
tilbagemeldinger. Dette gode arbejde fortsættes.

- Studiestartsdag for studerende på kandidatuddannelsen, hvor der var indlæg af faglig karakter, 
information om jobmuligheder, information om relevante studieelementer til brug i uddannelsen blev 
af studerende i Studienævnet bemærket som givende og godt.  

- Studiemiljø: Der blev i evalueringerne bemærket, at der ønskes en større spredning af 
studiebelastningen på semestrene. SNF bemærkede, at der vil være tilfælde, hvor dette ikke er 
muligt af koordineringsmæssige hensyn, men at der løbende er fokus på at gøre det så godt som 
muligt.

- Muligheden for grupperum blev drøftet: Det blev bemærket, at der ikke er mulighed for et grupperum 
til alle. De studerende i studienævnet bemærkede i den forbindelse, at de studerende som 
udgangspunkt ikke booker grupperum, men at blot finder et ledigt lokale, når de møder op på 
campus og at dette ikke har været problematisk. De studerende i studienævnet bemærkede i 
relation hertil, at der arbejdes på iværksætning af en dialog med SL omkring muligheden for et bedre 
bookingsystem end det nuværende. Dette da der igennem studievejledningen bl.a. skal ansøges om 
oprettelse i bookingsystemet, hvert semester. Studieadministrationen bemærkede i relation hertil, at 
dette sker for at sikre, at det kun er aktive studerende, der har en bruger i bookingsystemet. SL 
bemærkede, at denne var positivt stemt overfor dialog om ovenstående.

Studienævnet drøftede det angivne antal timers forberedelse i evalueringerne, der varierer en del fra det 
enkelte semester i forhold til den givne arbejdsbelastning. I relation hertil bemærkede de studerende i 
studienævnet følgende: 

- at der opleves udfordringer med valgfagene på kandidatuddannelsen, herunder særligt 
Mikroøkonometri, da niveauet vurderes for lavt, samt ikke i overensstemmelse med det angivne 
ECTS. 

- at Videregående makroøkonomi, fra de studerendes side af, vurderes at være et hårdt fag. De 
studerende gav dog udtryk for dette, ovenstående til trods, var acceptabelt, da der var tale om et fag 
på videregående niveau.

- Sundhedsøkonomi på SUND vurderes ikke til niveaumæssigt at være et kandidatfag.
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- at antal sider og timer skal genvurderes i forhold til, hvad der er behov for i Mikroøkonomi. 
Derudover opleves der udfordringer med undervisningen, da der er for mange siders forberedelse til 
hver undervisningsgang.

De studerende i studienævnet bemærkede i relation til 5. semester følgende:

- Kritik af vejledningen (Vejleder var tildelt for mange grupper, var ikke forberedt til 
vejledningssessionerne, ligesom det har været svært at få vejledningssessioner).

- Mikroøkonomi: Der opleves en dårlig sammenhæng mellem curriculum og den konkrete 
undervisning.

- For presset et skema, som startede for sent. De studerende ønsker en bedre sammenhæng i 
skemaet. I relation hertil blev det bemærket af studieadministrationen, at dette kan skyldes, at 
skemaet skulle friholdes grundet aktiviteter i forbindelse med studiestarten.

De studerende i studienævnet havde derudover kommentarer til:

- Miljøøkonomi: Det oplevedes som positivt med to gæsteforelæsere, men at der har været en del 
problematikker omkring en af underviserne. SNF bemærkede, at der allerede var iværksat 
ændringer i forhold til ovenstående.

- Undervisningen i Makroøkonomi III vurderes meget kompakt. SNF bemærkede, at dette vil blive 
håndteret anderledes til næste gang. 

SNF lagde op til en drøftelse af digital undervisning. De studerende bemærkede i den forbindelse, at den 
fysiske undervisning ikke ønskes erstattet med digital undervisning, men at det potentielt kunne være positivt 
med mulighed for at være med online deltagelse, såfremt dette ønskes/der er et behov for det (dette dog 
alene ved henvendelser fra den enkelte studerende til underviseren).
De studerende havde i forlængelse heraf kritikpunkter i forhold til situationer, hvor undervisningen var blevet 
optaget og efterfølgende fulgt op på med 45 min. sessioner, hvor de vigtigste opfølgningspunkter fra videoen 
blev gentaget. Det blev desuden bemærket, at fejl i disse optagelser ikke blev rettet og videoerne 
efterfølgende genbrugt.

Opfølgning (inkl. ansvarlig og evt. deadline)

SNF er ansvarlig for at videreformidle 3 opfølgningspunkter til henholdsvis kursusmoduler/vejledning, som 
efterfølgende videreformidles til Kvalitet.

7. Drøftelse af revideret handleplan

Bilag 4, 5 og 6

SNF orienterede kort om, at der var fortaget enkelte mindre rettelser i den udarbejdede handleplan. Disse 
fremgår også af det udsendte referat i bilag.

Studienævnet tog de foretagne rettelser til efterretning.

Opfølgning (inkl. ansvarlig og evt. deadline)

Ikke relevant
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8. Status på studiemiljø

SNF bemærkede, at der er god hjælp at hente fra ØF i forhold til planlægning af faglige og sociale aktiviteter. 
I den forbindelse gav Emma en status herpå:

- Der arrangeres flere og anderledes sociale arrangementer herunder også faglige arrangementer. De 
studerende vurderer ovenstående arrangementer som positivt, og det blev i den forbindelse 
bemærket, at der ikke været under 30 deltagere til de planlagte arrangementer.

- Der var et ønske om til 7. semester studiestart, at der blev givet en introduktion til valgfagene. SNF 
bemærkede, at disse naturligt ville blive præsenteret inden semesterstart. 

Emma (ØF) opfordrede derudover til, at ønsker fra de studerende til ØF er meget velkomne.

Studienævnet var meget positive over for ovenstående status.

Det blev i relation hertil bemærket, at rystesammendagen for de nye kandidater havde været rigtig godt.

Opfølgning (inkl. ansvarlig og evt. deadline)

Ikke relevant

9. Dimissionsfest 2023 (til beslutning)

Der er stillet forslag om separat dimissionsfest for bachelorerne

SL præsenterede, at SL gerne ville give mulighed for en separat dimissionsfest for bachelorerne, såfremt der 
var opbakning til dette i studienævnet.

Studienævnet drøftede ovenstående, og besluttede på baggrund heraf, at der var opbakning til en separat 
dimission for bachelorerne.

SL orienterede om, at bachelorerne på EØ havde mulighed for at få et særskilt uofficielt ”diplom”, som lå 
tilgængeligt på dimissionsdagen med dimittendernes navne, så der var noget fysisk at fremvise gæsterne til 
dimissionen. SNF mente ikke at et diplom var relevant.

Studienævnet drøftede ovenstående og besluttede i den forbindelse, at Studienævnet var villige til at prøve 
denne mulighed af.

10. Fælles udmeldte regler omkring ChatGPT

Bilag 7

Det blev kort introduceret, at AAU centralt har besluttet, at det ikke vil være tilladt at bruge ChatGPT til 
eksamener på AAU. Brugen af ChatGPT vil blive betragtet som eksamenssnyd, og behandlet i henhold til 
disciplinærreglerne på AAU. De studerende spurgte i den forbindelse ind til, om der sås ind i flere stedprøver 
på baggrund af ovenstående. SNF bemærkede, at dette fremadrettet vil være en naturlig del af valget af 
eksamensformer til de enkelte moduler.

Det blev bemærket af de studerende, at ChatGPT bruges ude i erhvervslivet, og efterspurgte en større 
fleksibilitet i forhold til muligheden for at bruge ChatGPT på AAU, såfremt der evt. kunne kildehenvises samt 
begrundes, hvorfor man har valgt at bruge det (som det gøres på enkelte andre universiteter).

SNF tog bemærkningerne til efterretning, men bemærkede, at reglerne for nuværende er som ovenfor anført.

11. Cand.oecon. 2.0

Bilag 8
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Dette punkt er startskuddet til en grundigere drøftelse af Oecon-studiets fremtid. Det tager udgangspunkt i de hidtidige 
studieordninger og kritikken heraf og sammenholdes med Polit-studiet i København og Oecon-studiet i Århus. Der bør 
være opsamlet tilstrækkelig erfaring med uddannelsen 

2til at kunne formulere en mere unik 2.0 Oecon, hvor problemorientering, pluralisme og etik får en mere fremtrædende 
placering.

SNF præsenterede indholdet af vedhæftede notat og lagde op til diskussion af, hvordan uddannelsen kan 
præsentere sig som en unik uddannelse med en række særlige karakteristika, der kendetegner uddannelsen 
i Økonomi på AAU. SNF præsenterede i den forbindelse tanker om forslag til implementering af tiltag, herunder 
også forslag til indhentning af viden og sparring fra forskningsgrupper samt eksperter i PBL med henblik på 
udvikling af et nyt setup/indhold af uddannelsen i økonomi.  

Studienævnet drøftede ovenstående og fremkom på baggrund heraf med følgende bemærkninger til den 
fremlagte nytænkning af uddannelsen:

- Det blev bemærket, at 8. semester var et opmærksomhedspunkt i forhold til udvikling, da de 
studerende vurderede indholdet af undervisningen som teknisk meget lavt.

- Der var et ønske om større mulighed for at indtænke ChatGPT i undervisningen.

- OBS på valg af eksaminationsformer og muligheder herunder også undervisningsformer.

- Gerne mere fokus på brug af den tillærte teori i forhold til anvendt praksis.

- For lidt matematik og økonometri. De studerende bemærkede, at en del studerende tabes til AU på 
baggrund heraf. Derudover efterspurgte de studerende viden om Data Management, da dette er et 
behov fra aftagernes side af. 

- Ønske om at starte tidligere med valgfag.

- Der var et forslag fra de studerende om, i forhold til markedsføring af uddannelsen, at gøre praktik til 
uddannelsens særkende.

På baggrund af ovenstående konkluderede SNF, at der var et behov for at få arbejdet videre med en 
nytænkning af uddannelsen.

Det blev som følge heraf besluttet, at SNF/Næstformand er ansvarlig for at kortlægge en proces og sætte tiltag 
i værk med henblik på indhentelse af data. SNF/Næstformand vil i den forbindelse være ansvarlig for at 
indkalde til seminardag og løbende proces omkring ovenstående.

12. Eventuelt

Intet til eventuelt.

13. Punkter og dato til næste møde

- Onsdag den 30. juni 2023 kl. 13-15 (Godkendelse af fagbeskrivelser, godkendelse af 
delegeringsinstruks og dispensationspraksis)

- Onsdag den 18. oktober 2023 kl. 13-15 (Behandling af studiemiljø og behandling af evalueringer)
- Mandag den 4. december 2023 kl. 13-15 (Godkendelse af fagbeskrivelser, behandling af datapakke, 

behandling af kvalitetsstatus/status på handleplan)

Opfølgning (inkl. ansvarlig og evt. deadline)

Dagsorden og bilag udsendes til studienævnet senest 5 hverdage inden næste studienævnsmøde. 
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